
Deník | Čtvrtek 23. 2. 2017   |  číslo 2304   |   volný prodej 10 Kč    |   řízená distribuce   |    www.e15.cz  |     

komentář: Zákon, který neměl vůbec vZniknout / str. 14

 CZK/EUR • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 25,700 / –0,056 Kč       PX • 972,72 / –0,18 %       EURo StoXX 50 • 3339,93  / +0,02 %       Zlato • 1236,65 $ / +0,28 %

FlixBus přidá z Prahy 
přímé linky na jih
Německý autobusový 
dopravce FlixBus hodlá 
od jara rozšířit síť svých 
linek z Prahy. V dubnu 
začne vypravovat přímé 
autobusy do nových desti-
nací v Maďarsku, Slovin-
sku a Chorvatsku. str. 6

Stát trápí stavbaře, 
zadaných tendrů ubývá
Na stavební firmy dopadla 
liknavost státu ohledně pří-
pravy tendrů z minulých let. 
Loni úřady zadaly zakázky 
za 92 miliard korun. Mezi-
ročně o více než 20 procent 
méně. Stavbařům přitom 
nepomáhá ani fakt, že ob-
jem vyhlášených tendrů loni 
vyskočil na 174 miliard. str. 8

Bankéři rozjíždějí 
investiční firmu
Exmanažeři Raiffeisen-
bank Lubor Žalman a Jan 
Kubín startují nový byz-
nys. Jejich start-up Encor 
Wealth Management, 
který zčásti sází na fin-
techové odvětví zvané 
roboadvisory, bude spra-
vovat finance movitějším 
klientům. str. 9

Krátce

exitové tápání
Pochybnosti byznysmenů 
o směru pohybu 
koruny po ukončení 
devizových  
intervencí sílí. 

byznys

str. 7

Ropa na parketu
největší světová ropná 
společnost Saudi Aramco 
plánuje vstup na burzu. 
výše emise se odhaduje 
na 100 miliard dolarů.

tRhy
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aDéla Čabanová:

registr smluv po výjimkách: 
Planetáruim bude povinně 
zveřejňovat smlouvy, doprav-
ní podnik ne. transparence 
naruby.

twitter.com/e15news

Partaje ztrácejí 
členy. Loví mladé
S výjimkou ANO a hnutí Starostové se ostatním parlamentním stranám 
prudce zmenšují členské základny. Přírůstků je naopak málo. Zvrátit se to 
partaje snaží sázkou na mládežnické organizace či sociální sítě. téma / str. 4–5
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Zdanění Stephena Hawkinga
Nejbohatší člověk planety Bill Gates navrhuje 
zdanit roboty. Zdá se, že exšéf Microsoftu dělá vše 
pro to, aby trumfl všechny současné, ale i dávno 
zesnulé politiky ve vytvoření nejabsurdnější 
daně. Nová konkurence daně z borůvek, oken či 
za stín ale nastoluje spoustu otázek. Kde končí 
a začíná definice robota? Budou takto zdaněny 
i počítačové algoritmy? A bude mít Stephen Haw-
king na své robotické pomůcky daňové odpočty? 

ČSSD chce výrazně změnit daňový systém za-
vedením různých sazeb daně z příjmů. „Chceme, 
aby běžní občané ČR pocítili konkrétní užitek 
z dlouhodobé úspěšné vládní politiky,“ uvedl 
k opatření Bohuslav Sobotka. Možná by ČSSD 
také pomohla matematická slovní úloha pro 
první stupeň základní školy. Kolik zaplatí daňový 
poplatník na dani z příjmu při mzdě ve výši 
deset tisíc a 100 tisíc korun? Ale vážně. Daňová 
revoluce nespočívá ve zkomplikování daňového 
systému a vyhnání bohatých do daňových rájů.

Kromě svého daňového balíčku také ČSSD 
navrhla zavedení speciální bankovní daně. Tento 
krok ale jen povede k tomu, že banky budou opti-
malizovat daně, například platit za licence svým 
zahraničním matkám a vykazovat nižší zisky. 
A všechno navíc, co zaplatí na daních, zaplatí 
i klient. U malých, ale i velkých bank se možná 
dočkáme znovuzavedení poplatků za vedení 
účtů, příchozí a odchozí platbu, platební kartu či 
za výběry v bankomatu.

n Podle poslance Jana 
Farského schválila sně-
movna výjimky, které 
představují 70 procent 
z financí, na které měl 
registr smluv dohlížet.

Adéla Čabanová

Někdejší protikorupční tahák, 
ke kterému se vládní koalice 
přihlásila, je v troskách. Poslanci 
odsouhlasili okleštění zákona 
o registru smluv, a to těsnou 
většinou osmdesáti poslanců ze 
159 přítomných. Změny prošly 
díky ČSSD a KSČM, ale také šesti 
hlasům z ODS, pěti z KDU-ČSL 
a jednomu poslanci Úsvitu. Ná-
vrh míří do Senátu.

Původně navrhl ministr 
zemědělství Marian Jurečka 
(KDU-ČSL) vyjmout z povinnosti 
zveřejňovat smlouvy národní 
podnik Budějovický Budvar. To 
aby neměl nevýhodu proti kon-
kurenci. Ve sněmovně se ale strh-
la smršť návrhů na další výjimky. 
Mnohé včera při závěrečném 
hlasování uspěly, s výsledkem 
Jurečka nebyl spokojený.

„Je to vykostění registru 
smluv,“ říká poslanec Jan Farský 
(STAN). Výjimky přijaté po-
slanci by podle něj znamenaly, 
že 70 procent objemu financí, 
na které mělo být v registru 
smluv vidět, poteče „bokem“.

Zejména hlasy ČSSD, komunis-
tů a ODS prošla plošná výjimka 
pro státní podniky. Kromě 
nich pro ni hlasoval 
ještě Petr Kudela 
z KDU-ČSL a Karel 
Fiedler (Úsvit). 
Mezi státní pod-
niky patří Lesy 
ČR, Česká pošta, 
Řízení letového 
provozu, jednot-
livá Povodí nebo 
společnost Diamo.

„Teď budeme inten-
zivně prosazovat odborné 
jmenování do dozorčích a řídi-
cích orgánů státních podniků,“ 
uvedl předseda ANO Andrej Ba-
biš, který s výjimkou pro státní 
podniky nesouhlasí. 

V registru smluv nebudou ani 
smlouvy těch krajských či měst-
ských firem, které mají průmys-
lovou a obchodní povahu. Třeba 
dopravní podniky. Česká televize 

a Český rozhlas nebudou muset 
zveřejňovat smlouvy na sportov-
ní přenosy. Veřejné vysoké školy 
by v registru nemusely zveřej-
ňovat smlouvy, které uzavírají 
se soukromou podnikatelskou 
sférou.

„Česká televize by nebyla 
schopna divákům nabízet 

některé aktuální sportovní 
přenosy ani zásadní 

události, jako je 
mistrovství světa 

ve fotbale,“ uvítala 
výjimku mluvčí 
televize Alžběta 
Plívová.

Povinnost zve-
řejňovat smlouvy 

s hodnotou nad 
50 tisíc korun tak zů-

stane pro samotný stát, 
kraje a města nebo jejich 

příspěvkové organizace. Výjimka 
pro dodávky léků, aby povin-
nost zadat smlouvu do registru 
smluv nezdržovala jejich podání, 
neprošla. 

Registr smluv existuje od loň-
ska, od letošního července bude 
zveřejnění smlouvy podmínkou 
její platnosti.
 Více e15.cz, názoRy str. 14

některé státní firmy uniknou 
z dohledu registru smluv

Protagonisté dne

bohuslav sobotka

přeDseDa ČssD

andrej babiš

ministr financí

andré schwämmLein

zaklaDatel a řeDitel flixbusu

Jeho poslanci byli hlavní silou 
při schválení širokých výjimek 
z registru smluv, někdejšího 
protikorupčního hitu.

str. 2

Ústavní soud potvrdil pravomoci 
ministerstva nařizovat blokování 
nepovolených hazardních her 
na internetu.

str. 3

Autobusovému dopravci se 
zavedení linek do Prahy vyplatilo 
a pro letošní rok počítá s dalším 
rozšířením nabízených spojů.

str. 6

Zápisník  
Arsena Lazareviče

Poslanci  
odsouhlasili okleštění 

zákona o registru smluv, 
a to těsnou většinou 

osmdesáti poslanců ze

159
přítomných.

V oLomoucké části hoLice včera zasahovali hasiči. Hrozilo, že voda z tajícího sněhu a deště, která se 
hromadí v poli, zaplaví místní autosalon. Hasiči nasadili čerpadla a odlehčovali průtoku přes kritická místa. 
v některých místech vystavěli menší hráze, aby zabránili zatopení okolních komerčních objektů.

voDa PotRáPila
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http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/poslanci-osekali-registr-smluv-vyklouznou-budvar-lesy-cr-a-dalsi-statni-i-mestske-firmy-1329112


n Zástupci všech 
sněmovních stran se 
shodli na prioritách 
Česka pro vyjednává-
ní o brexitu. Jednotná 
pozice napomáhá 
snazšímu prosazení 
národních zájmů, 
míní politici.

Jiří Liebreich, čtk

Hlavní priority Česka pro 
jednání o vystoupení Velké 
Británie z Evropské unie 
jsou: zachování práv českých 
občanů, ekonomických vazeb 
a spojenectví v bezpečnostní 
a vojenské oblasti. Na prio- 
ritách se shodli zástupci 
všech parlamentních stran. 
„Chceme, aby tady byla 
základní shoda a garance, 
že po volbách, ať tu bude 
jakákoli koalice, ta základ-
ní pozice bude platit,“ řekl 
deníku E15 Tomáš Prouza, 
státní tajemník pro evropské 
záležitosti.

V prohlášení se předsedo-
vé všech stran zavázali, že 
budou usilovat o co nejužší 
politické, ekonomické a bez-
pečnostní vztahy s Lon-
dýnem. Přijatý dokument 
klade důraz na zachování 

stávajícího přístupu na trh 
zboží a služeb, zajištění práv 
českých občanů a vyřešení 
rozpočtových záležitostí. 
Jako zásadní pak politici 
označili budoucí spolupráci 
v oblasti vnitřní a vnější 
bezpečnosti.

Hlavní požadavky Česka 
shrnul Prouza do tří bodů: 
„První: co nejmenší omezení 
českých podniků v přístupu 
na britský trh, potřebujeme 
chránit pracovní místa. Dru-
hý: garance práv Čechů žijí-

cích ve Velké Británii – aby 
měli zaměstnavatelé jistotu, 
že budou moci v budoucnu 
Čechy zaměstnávat. Třetí: 
aby Britové doplatili své 

finanční závazky vůči unii 
do roku 2020.“

Prouza upozornil, že podle 
neoficiálních odhadů žije 
ve Velké Británii až sto tisíc 
Čechů, kterým je nezbytně 
nutné garantovat nabytá 
práva, ať již se týkají nároků 
na pobyt, práci, sociální sys-
tém či něčeho jiného.

„Takových okamžiků shody 
tu v Poslanecké sněmovně 
v posledních deseti patnác-
ti letech nebylo mnoho. Je 
dobrý signál, že se politická 
reprezentace shodla na ná-
rodních zájmech pro vyjedná-
vání,“ pochvaloval si výsledek 
jednání premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD). 

Exministr financí Miroslav 
Kalousek (TOP 09) ocenil 
nalezení společné národní 
pozice, která představuje 
mandát pro premiéra i stano-
visko pro české europoslance. 
Zdůraznil přitom, že pro 
Česko je Británie třetím nej-
větším exportním trhem a má 
nejakceschopnější evropskou 
armádu v NATO.

Oficiálně proces vystou-
pení Británie z EU začne 
nejspíš v březnu, až britská 
premiérka Theresa Mayová 
oznámí v Bruselu, že její země 
na základě výsledků loňského 
referenda odchází z unie. 

česká vyjednávací pozice 
k brexitu je vzácně jednotná

www.e15.cz | 3 |
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Jezděte na CNG za 1 Kč/km a šetřete životní prostředí.

SLEVA až 35 % na nové CNG auto
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264737/56 inzerce

Ústavní soud ponechal v plat-
nosti současné znění zákona 
o hazardních hrách, podle 
kterého může ministerstvo 
financí sestavovat seznam 
nepovolených internetových 
her a poskytovatelé připo-
jení je pak musejí blokovat. 
Přezkoumal jej na základě 
podnětu senátorů, podle 
nichž je zákon nejasný, poru-
šuje zákaz cenzury, omezuje 
práva na svobodu projevu, 
informace i podnikání. 

Zákon podle nálezu Ústav-
ního soudu vychází ze sku-
tečnosti, že oproti kamen-
ným provozovnám je hazard 
na internetu podstatně hůře 
kontrolovatelný i nebezpeč-
nější. Podle ústavního soudce 
zpravodaje Jaromíra Jirsy 
sporná ustanovení nemají 
nic společného s cenzurou 

a jde o legitimní a ve světě 
obvyklou úpravu. 

„Hovořit v případě blo-
kování stránky s nelegálně 
provozovanou hazardní hrou 
o cenzuře internetu jsem 
od počátku považoval za ab-
surdní,“ uvedl včera ministr 
Andrej Babiš (ANO). Nový 
zákon o hazardu podle něj 
eliminuje černý trh s on-line 
hazardem a chrání hráče 
a legální provozovatele, kteří 
v ČR platí daně. 

Norma, kterou mají její 
kritici za cenzurní, platí 
od ledna. Odpůrce bloko-
vání internetu rozhodnutí 
ústavních soudců zklamalo. 
Podle předsedy Pirátů Ivana 
Bartoše není například jasné, 
jak si ministerstvo blokaci 
konkrétně představuje. /čtk/
 názoRy str. 14

blokování hazardních 
her má zelenou

zákon PLatí. Jaromír Jirsa včera ohlásil verdikt Ústavního 
soudu týkající se pravomocí ministerstva financí.
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SÚJB zvažuje trestní 
oznámení 
Státní úřad pro jadernou 
bezpečnost se ohradil proti 
zprávám internetového 
portálu AE News, který 
včera informoval, že stopové 
množství radioaktivního 
jódu v ovzduší naměřené 
v evropských zemích pochází 
zřejmě z exploze ve fran-
couzské jaderné elektrárně, 
a doporučoval nakoupit 
jódové tablety. Úřad zvažuje 
podání trestního oznámení 
pro šíření poplašné zprávy.

Stát už zná cenu 
za vysokorychlostní trať 
Výstavba vysokorychlostní 
železniční tratě z Prahy 
do Brna vyjde, podle navr-

hovaných variant, na 120 až 
160 miliard korun. Kudy 
trasa povede, by mělo být 
známo v roce 2019. Nová trať 
by měla také ulehčit dojíždě-
ní lidem ze středních Čech 
do Prahy.

Sněmovna neschválila 
odškodnění pro vojáky 
Sněmovna opětovně nepřija-
la návrh na odškodnění vojá-
ků, kteří byli za komunistic-
kého režimu propuštěni ze 
služby z politických důvodů. 
Obdobnou úpravu odmítla 
už před devíti lety. Snahu 
skupiny koaličních poslan-
ců neschválila v souladu 
s postojem vlády kvůli tomu, 
že se týká jen dílčí skupiny 
obyvatel. /čtk/

Krátce

„Takových okamžiků 
shody v Poslanecké 
sněmovně tu v po-
sledních letech nebylo 
mnoho. Je dobrý 
signál, že se politická 
reprezentace shodla 
na národních zájmech 
pro vyjednávání,“ řekl 
Sobotka.



Pavel Otto

V jarních měsících mají 
sekretariáty politických 
stran napilno. Počítají, jak se 

rozrostly, či naopak snížily 
členské základny a kolik se 
za uplynulé období vybralo 
na příspěvcích. Už delší dobu 
to hlavně pro partaje s dlou-

hou tradicí není radostné 
období. Sociální demokraté, 
lidovci a komunisté, kteří se 
opírali o stovky tisíc členů, 
oslabují nejvíce. Tyto strany 
vymírají a generační obměna 
je u nich jen omezená. ČSSD 
a KDU-ČSL meziročně ztrati-
ly více než po tisícovce duší.

S odlivem se potýká také 
ODS a v posledních letech 
rovněž TOP 09, která zazáři-
la v roce 2010. Z parlament-
ních stran roste zájem pouze 
o legitimace ANO a Starostů. 
Není však nijak závratný.

Pravice ztrácí  
už „Jen“ Po Stovkách 
TOP 09 do jisté míry ko-
píruje propad, byť v řádu 
stovek, a nikoli tisíců, který 
donedávna zažívali občanští 
demokraté. V době, kdy byl 
u moci Nečasův kabinet, se 
jim v jednom roce propadla 
základna z 25 na 21 tisíc 
straníků. Do minulého břez-
na jich odešlo dalších sedm 
tisíc. „Minulý rok byl pokles 
výrazně menší. Daří se nám 
nabírat stovky nových členů 
ročně, přirozený úbytek to 

ale nepokryje,“ přiznává 
Jakub Kajzer z tiskového 
oddělení modrých. Poten-
ciální členy strana oslovuje 
projektem Tváře ODS či 
na Facebooku.

Uskupení s dnes už 
čestným předsedou Karlem 
Schwarzenbergem mělo 
v dobách největší slávy 
téměř pět tisíc členů, nyní 
jich má TOP 09 necelé tři 
tisíce. „Mladé lidi oslovu-
jeme na sociálních sítích. 
Na Facebooku máme jednu 
z největších fanouškovských 

| 4 | téma Členství v politických stranách

tisíce členů mizejí. umírají 
nebo vracejí legitimace

n S výjimkou ANO a hnutí Starostové 
se parlamentním stranám prudce 
zmenšují členské základny. Přírůstků 
je naopak málo. Na negativním 
vnímání stranické legitimace se 
podepsaly minulý režim a aféry partají.
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Kolik lidí tvrdí, že se vůbec nezajímá o politiku  
(v procentech)
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Kolik mají členů

pramen politické strany

KSČM KDU-ČSL ČSSD ODS ANO TOP 09 STAN

– +    meziroční  
přírůstek/úbytek

  průměrný věk

 –    údaj není 
k dispozici

1525
+71

2827
–344

25 813
–1217

2848
+557

20 349
–1007

42 994
–

–4564 485570 50

14 123
–
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Martin Čaban

TOP 09 jmenovala dvaceti-
letého teplického radního 
Dominika Feriho ambasado-
rem pro komunikaci s mladý-
mi lidmi. Feri jezdí přednášet 
základy politiky na střední 
školy, je aktivní na sociálních 
sítích. „Když studenta nakop-
nete dobrým vtipem na Face-
booku, začne si informace 
o politice hledat sám,“ říká.

 Snažíte se dostat mladé 
lidi hlavně k volbám, nebo 
rovnou k aktivní účasti 
na politickém životě?
Jeden student se mě ptal, jestli 
tím, že dělám z politiky pop-
kulturní věc, neškodím její 
vážnosti. Jestli je žádoucí, aby 
si každý řekl, wow, politika 
je cool, politika je hustá, chci 
být politik. Ale to se nesta-
ne. Snažím se studenty vést 
ke kritickému myšlení, sledo-
vání médií, k volební účasti. 
Zároveň z toho množství lidí 
vypadnou jeden, dva, tři, kteří 
do politiky aktivně půjdou. 
A dělat z politiky cool věc – 
ano, to se snažím, ale to přece 
není špatně. Politika je sexy 
věc a člověka strašně vtáhne. 
Bohužel málokdo u nás dělá 
takovou nízkoprahovou spole-
čenskovědní osvětu.

 Dá se z diskuzí se stu-
denty vypozorovat hlavní 
důvod, proč jsou k politice 
odtažití? 
Cítím zhruba tři hlavní 
problémy. Jeden – nemají 

dost informací, nikdo jim je 
nepodává, nikdo se s nimi 
nebaví. Nevědí, jaká média 
sledovat. Druhý problém − 
mladým lidem málokdo na-
slouchá a málokdo se s nimi 
o politice baví. Třetí problém 
je s tím úzce spojený – mladí 
lidé nejsou bráni vážně. 
Dospělí nadávají, že se mladí 
nezajímají, ale když se zají-
mají, tak slyší, vy jste mladí, 
co o tom víte, držte ústa.

 Snažíte se tahat mladé 
voliče ke konzervativní 
straně. To není malý úkol.
Je zcela legitimní, když 
ve straně jsou názorové 
proudy. Já jsem ale navíc 
ještě fanouškem většinového 
volebního systému a hned 
vysvětlím proč. Myslím, 
že kdyby tu byla soutěž 
dvou tří velkých, stabilních 
a šíře rozkročených hráčů 
s jasným programem, dost 
lidí by to k politice přitáhlo. 
Když je člověk mladý a chce 
se dostat do politiky, často 
inklinuje − a výsledky stu-
dentských voleb to ukazují 
− ke stranám, jako jsou Práti, 
TOP 09, případně zelení. 
Piráti a zelení jsou strany, 
které neudělaly pět procent 
nikdy nebo už léta ne. A mla-
dý člověk vstoupí do partaje, 
maká jako šroub, pomáhá 
při kampani a jeho strana 
pak získá v lepším případě 
tři procenta. To je strašně 
demoralizující. To se ve velké 
straně nestane. Tam člověku 
naopak zázemí hodně věcí 

usnadňuje, pokud všechno 
funguje, jak má.

 Napsal jste na Twitter, 
že debaty se studenty „jsou 
sen“. Ale ve studentských 
volbách dosáhli solidních 
výsledků i extremisté. To 
zas takový sen není. Cítíte 
tam, kam jezdíte, i tuhle 
formu radikalismu?
Setkal jsem se s tím jen 
ojediněle. Ale je pravda, 
že ve stigmatizovaných 
regionech na učňácích jsem 
nepřednášel. Mladý člověk 
vidí problém a chce okamžité 
řešení. Ten subjekt ho nabízí. 
Podle mě volí mladí víc než 
kdo jiný podle charizmatu. 
V takové volbě samozřejmě 
ustupuje do pozadí program. 
Zatímco u skutečně „ost-
rých“ stran je to poselství tak 
explicitní, že může do jisté 
míry nahradit charizma.

 Z výsledků studentských 
voleb vyplývá, že TOP 09 
by se mohlo dost vyplatit 
snížení hranice volebního 
práva na 16 let. Zařadíte ho 
do programu?
Často to prosazují ti, kteří 
si myslí, že by z toho byl 
ohromný příliv hlasů. Nebyl. 
A já jsem proti tomu, aby 
se to stalo zítra nebo za dva 
roky. Nejsme na to připra-
veni. Studenti v občanských 
a politických věcech tápou. 
Příčetnější by mi přišlo uva-
žovat o povinné maturitě ze 
základů společenských věd. 
 celý rozhovor e15.cz

Politika je cool a sexy. 
člověka strašně vtáhne

většina parlamentních 
stran má své mládežnické 
organizace a nezřídka je 
aktivita v nich předstupněm 
k členství ve straně. mnoho 
vrcholných politiků ve svém 
životopisu členství v některé 
z mládežnických organizací má 
– třeba Jiří Pospíšil, expremiér 
Stanislav Gross nebo současný 
předseda vlády bohuslav 
Sobotka.

mladí konzervativci, kteří 
jsou spříznění s oDS, fungují 
už od roku 1991 a jsou největší 
stranickou mládežnickou 
organizaci. vynikají i aktivitou. 
loni například pořádali sérii 
přednášek nazvanou budoucnost 
české pravice, která svedla 
ke společnému stolu zástupce 
oDS, toP 09 i Svobodných.

levicově smýšlející lidi sdružují 
mladí sociální demokraté. i ti 
jsou velkou organizací, je jich 
přes pět set. 

Politiku toP 09 podporuje 
organizace nazvaná top tým. 
od ostatních uskupení se liší 
tím, že každá krajská pobočka 
je samostatným spolkem. letos 
se ale chystá jejich celostátní 
zastřešení. 

mladí komunisté vynikají 
především radikálností. Stále se 
hlásí k učení marxe a engelse, 
kSČm je pro ně v mnoha 
případech málo levicová.

lidovci sice početnou 
mládežnickou organizací 
nedisponují, ale zato mají 
rovnou dvě. mladí křesťanští 
demokraté působí aktivisticky, 
často se vyjadřují k politickým 
tématům a účastní se 
manifestací. mladí lidovci se 
zaměřují spíše na vzdělávání 
a výchovu politických kádrů. 

Svou mládež organizují 
i neparlamentní Zelení. mladí 
zelení působí hlavně v Praze 
a v brně, pobočku mají 
i v Pardubicích. kromě důrazu 
na ekologickou politiku silně 
prosazují genderovou rovnost.  
/puč/

Líhně  
mladých politiků

Kolik mají členů

Mladí lidovci 295

Mladí zelení 75

Mladí sociální 
demokraté

500

Mladí konzervativci 1068

TOP tým 120

Mladé ANO 150

základen, brzy překročíme 
hranici 100 tisíc sledujících,“ 
vypočítává mluvčí TOP 09 
Martina Macková.   

 
ano dotáhlo toP 09
ANO začínalo v roce 2013 
s necelými 550 členy, nyní 
jich má na 2850, tedy zhruba 
stejně jako TOP 09. Největší 
nárůst zaznamenalo v roce 
2014, kdy se přihlásilo bez-
mála 1300 lidí. „Oslovujeme 
mladé stejně jako ostatní vě-
kové skupiny,“ říká Vladimír 
Vořechovský z komunikační 
divize hnutí. „Založili jsme 
Mladé ANO, jehož členové 
pomáhají na radnicích, po-
slancům, ministrům. Na růz-
ných stážích poznávají, jak 
politika funguje,“ dodává.

KDU-ČSL měla ještě 
na začátku devadesátých let 
téměř sto tisíc členů, od té 
doby se jejich počet snížil 
o tři čtvrtiny. Zájem o legiti-
mace roste na Zlínsku nebo 
v okrese Náchod. „Začínáme 
se více věnovat dění uvnitř 
strany, na což jsme v minu-
losti neměli čas ani peníze,“ 
říká předseda lidovců Pavel 
Bělobrádek. 

 
za MaSaryka Bylo 
Stranictví Běžné
Úprk Čechů z politických 
stran souvisí podle polito-
loga Petra Justa s obdobím 
před rokem 1989. „Do funkcí 
se lidé dostávali nikoli díky 
svým schopnostem a zá-
sluhám, ale díky stranické 
legitimaci, což stranictví vý-
razně zdiskreditovalo,“ míní. 
Později měly na vnímání 
politiky vliv korupční aféry. 

Just připomíná, že za pr-
vorepublikového Českoslo-
venska bylo stranictví velmi 
hojné. „Tehdy se říkávalo, 
že politická strana dopro-
vází člověka od kolébky až 
po hrob, protože na jednot-
livé politické strany byly 
navázány různé mládež-
nické, zájmové či profesní 
skupiny,“ připomíná.

ANO ČSSD ODS TOP 09 
(a koalice)

KSČM

23

17

14

5
3

Pro koho hlasovali*

(mladí do 29 let, 
v procentech)

*předvolební průzkum těsně před krajskými volbami
pramen median

pozn.: mladí komunisté údaj nesdělili

http://nazory.e15.cz/rozhovory/dominik-feri-politika-je-sexy-a-cloveka-strasne-vtahne-vysvetluji-mladym-1329121
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n Německá společnost 
přidá na jaře linky 
na jih Evropy.

Jan Šindelář

Německý autobusový do-
pravce FlixBus hodlá od jara 
rozšířit síť svých linek z Pra-
hy. V dubnu začne vypravo-
vat přímé autobusy do no-
vých destinací v Maďarsku, 
Slovinsku a Chorvatsku. 

„Kromě toho se zvýší 
frekvence autobusů na žá-
daných trasách, například 
z Prahy do Milána nebo 
Curychu až na pět spojů 
denně,“ uvedla mluvčí 
společnosti Nina Göbbel-
sová. Firma, která přišla 
do Prahy v roce 2014, tak 
reaguje na rostoucí poptáv-
ku z loňského roku. Její 
zelené autobusy na linkách 
z Prahy a do Prahy přepra-
vily meziročně o 114 procent 

pasažérů více. Absolutní 
číslo společnost zveřejnit 
nechce s poukazem na vy-
soce konkurenční prostředí 
v Praze. 

„Vývoj nicméně naznaču-
je, že české hlavní město se 
postupem času stalo jednou 
z nejoblíbenějších desti-
nací mezinárodní sítě 
FlixBus,“ doplnila 
Göbbelsová. Pra-
ha je oblíbená 
především 
u turistů 
z Německa, 
Nizozemska 
a Rakous-
ka. Podle 
mluvčí ale loni 
na šestinásobek 
vzrostl i počet lidí 
nakupujících jízden-
ky na českém webu firmy, 
u nichž v oblíbenosti vede 
Vídeň, Berlín a Drážďany. 

FlixBus založili mladí 
podnikatelé Jochen Engert, 

André Schwämmlein 
a Daniel Krauss, na ně-
mecký trh vstoupil v roce 
2013 v reakci na deregu-
laci tamního trhu. Model 
je založen na spolupráci 
s místními autobusovými 
dopravci, kteří jezdí v bar-
vách FlixBusu. V tuzemsku 

je největším partnerem 
společnost Umbrel- 

la. 
Že je autobu-

sový trh v me-
zinárodní do-
pravě v Praze 
na vzestupu, 
potvrzuje 

i další velký 
hráč RegioJet. 

I žlutá firma 
podnikatele Ra-

dima Jančury na jaro 
chystá rozšíření sítě. Podle 
mluvčího Aleše Ondrůje pů-
jde o nové spoje do Němec-
ka, Chorvatska, Slovinska 
a Rumunska.

Flixbus v Praze roste

PRÁVĚ V PRODEJI

JAROSLAV MARVAN
CYNICKÝ ANDĚL

265006/113 inzerce

Pro další budoucnost Prahy je 
klíčové dobudování vnější-
ho i vnitřního dopravního 
okruhu a spojení na letiště. 
Blíže realizaci se ale nacházejí 
projekty, které městu příliš 
neprospějí, varuje poradenská 
společnost Deloitte.

Podle Deloitte je realizace 
dopravních staveb pro osud 
Prahy zásadní, 
proces však 
vázne. „Většina 
významných 
projektů čeká 
na realizaci 
přes deset let. 
Čas od času 
slýcháme jen 
PR zprávy 
o přípravě, aniž 
by se ale reálně 
něco dělo,“ uvedl vedoucí 
oddělení nemovitostí Deloitte 
Miroslav Linhart. Podle něj 
tak paradoxně mají největší 
šanci na brzkou realizaci ty 
projekty, které k naplňování 
priorit Strategického plánu 
Prahy přispívají nejméně. 

Jmenovitě jde o výstavbu 
nové budovy magistrátu, akvi-
zici Nemocnice Na Bulovce 
a nové pavilony v zoo Praha. 

Na tomto pořadí se firma 
shodla s většinou z více než 
osmi set respondentů z řad 
stavbařů, architektů, deve-
loperů a ostatních zástupců 
odborné veřejnosti. 

S dostavbou plánovaných 
dopravních projektů přitom 
nesouvisí jen pohodlí obyva-
tel, ale také význam Prahy 

mezi ostatními 
evropskými 
metropolemi 
a její atraktivi-
ta pro byznys 
a cestovatele. 
„Praha má 
v této oblasti 
objektivně 
zásadní dluh 
a společně 
s růstem počtu 

obyvatel a ekonomické síly 
města bude doprava jeho 
Achillovou patou,“ řekl ma-
nažer v oddělení nemovitostí 
Deloitte Michal Melč. Doplnil 
také, že dopravní stavitelství 
významně stimuluje ekono-
mický růst. Každá koruna 
výdajů v inženýrském stavi-
telství vyvolá zvýšení výdajů 
v celé ekonomice o více než tři 
koruny, uvádí Melč. /vaj/

Praze nejvíce prospějí 
dopravní projekty

„S růstem počtu 
obyvatel a ekono-
mické síly města 
bude doprava jeho 
Achillovou patou,“ 
řekl Michal Melč.

Zelené autobusy  
na linkách z Prahy  

a do Prahy přepravily 
meziročně o 

114
procent pasažérů 

více.

Matějskou pouť zahájí 
ohňostroj
Ohňostrojem na Křižíkově 
fontáně začne v sobotu 
25. února matějská pouť, 
která až do 17. dubna 
nabídne na holešovickém 
Výstavišti 115 atrakcí. Vedle 
tradičních atrakcí jako ko-
lotočů, staročeské lochne-
sky, střelnice nebo horské 
dráhy nebudou chybět ani 
moderní zařízení včetně 
českého katapultu.

kontroly v SaPa našly 
chybu skoro vždy 
Veterináři loni meziročně 
zpětinásobili kontroly 
v pražské libušské tržnici 
SAPA. Z 15 kontrol bylo 
13 se závadami, navrhli 
pokuty za 400 tisíc korun, 
což je meziroční zvýšení 
na dvacetinásobek. Nejčas-
tějším prohřeškem bylo, že 
provozovatelé nedokázali 
prokázat původ masa.

začala oprava letenského 
historického kolotoče

Historický letenský kolotoč 
začne lidem znovu sloužit 
od příštího roku. Předcházet 
tomu bude rekonstrukce jeho 
stavby i autíček a koní na toč-
ně. Při dnešním předání 
kolotoče dodavateli opravy 
novorenesančního pavilonu 
to uvedl Karel Ksandr, ředitel 
Národního technického mu-
zea, jehož majetkem kolotoč 
je. Odhady rekonstrukce se 
pohybují kolem osmi milionů 
korun. /čtk/
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po zajištění na tři až pět let je 
v poslední době vyšší než ob-
vykle,“ míní mluvčí Komerční 
banky Michal Teubner. Podle 
bankéřů zájem zajistit se 
mírně roste, ale hlavní vlnu 
kontraktů má trh už za sebou. 

„Je totiž dost pozdě, pro-
tože zajišťované kurzy jsou 
zhruba o čtyřicet haléřů nižší 
než na začátku roku,“ vysvět-
luje šéf náchodské firmy Atas 
elektromotory Otto Daněk.

„Nezajištění exportéři 
mohou mít problém, jelikož 
nebudou připraveni na ceno-
vou volatilitu trhu po uvol-
nění koruny,“ upozorňuje šéf 
úseku finančních trhů České 
spořitelny Libor Vošický. Po-
dle ekonomů jsou totiž dobré 
důvody, proč se koruna může 
po ukončení intervencí vydat 
oběma směry. 

„Očekávám, že koruna bude 
mít tendenci dále oslabit,“ 
předpokládá exbankéř České 
národní banky Lubomír Lízal. 
Průzkum agentury Reuters 
mezi ekonomy zase hovoří 
o zhruba dvouprocentním po-
sílení do letošního července. 

n Sílí pochybnosti 
byznysmenů, jakým 
směrem se vydá kurz 
koruny poté, co ČNB 
ukončí své intervence.

Jaroslav Bukovský

Necelých pět týdnů před mož-
ným ukončením devizových 
intervencí České národní 
banky byznys tápe, jak se 
na uvolnění koruny připravit. 
Ačkoli nejistota o budoucím 
vývoji kurzu domácí měny 
vrcholí, měli exportéři ještě 
počátkem ledna pojištěno 
proti měnovým výkyvům jen 
zhruba 27 procent letošních 
vývozů, tedy podíl blížící se 
historickému minimu. Po-

ptávku po kurzovém zajištění 
tlumí jeho nákladnost stejně 
jako rostoucí pochybnosti 
o tom, jakým směrem se 
česká měna na jaře ze své 
současné hodnoty vydá. 

„Názory odborníků jsou 
tak protichůdné, že jsme se 
rozhodli nedělat vůbec nic 
a jen čekat, co přijde,“ říká 
šéf potravinářského gigantu 
Bidfood Bohumil Volf. Jeho 
přístup sdílejí další obchod-
níci. „Zajištění nemáme, 
nejsme si jisti, zda koruna 
skutečně posílí. Snažíme se 
spíše vyvážit podíl příjmů 
a nákladů v eurech,“ uvedl šéf 
metalurgické Boltjes Group 
Ivor Poprach. 

Pokud už exportéři sáhnou 
k zajištění, volí delší hori-
zonty. „Zejména poptávka 

byznys www.e15.cz | 7 |

exit se blíží, firmy 
tonou v nejistotě
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vše o České  
koruně – speciál 

intERvEnCE Čnb

víCE na E15.CZ

VýRobce obRazoVých Rámů a lišt lira z Českého 
Krumlova chce letos investovat rekordních 32,4 milionu ko-
run. lira loni převzala výrobu od německé firmy aicham, kvůli 
čemuž přijala šedesát zaměstnanců. Společnost, jejíž výrobní 
tradice sahá do roku 1881, teď zaměstnává 270 lidí. 
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n Ve stavební branži 
se opět rozmáhá sou-
těžení s cenami pod 
náklady. Může za to 
závislost stavbařů 
na státu a tenčící se 
objem zadaných veřej-
ných zakázek. 

Daniel Novák

Na české stavební firmy 
dopadla liknavost státu při 
přípravě nových tendrů z mi-
nulých let. Loni úřady zadaly 
stavební zakázky za 92 mi-
liard korun. Meziročně je 
to propad o více než dvacet 
procent, vyplývá z průzkumu 
analytické společnosti CEEC 
Research. 

„Propad v oblasti zada-
ných zakázek je dán sku-
tečností, že v roce 2015 byl 
značný, až třetinový propad 
v oblasti zahájených tendrů. 
A pokud nebyly připraveny 
tendry, nemohly být v roce 
2016 ani ve větším množství 
zadávány zakázky,“ uvedl 
ředitel CEEC Research Jiří 
Vacek. 

Stavbařům přitom ne-
pomáhá ani skutečnost, že 
objem vyhlášených tendrů 

loni vyskočil na 174 miliard 
korun. To je za posledních 
pět let rekord. Podle šéfa 
společnosti CEEC Research 
za nárůst může snaha úřadů 
vyhlásit soutěže ještě před 
platností nového zákona 
o veřejných zakázkách. 
U nových pravidel vždy 
trvá, než se uvedou do praxe 
a investoři se bojí vyšší 
náročnosti. 

Nad růstem vy-
hlášených ten-
drů neplesají 
ani stavební 
podniky. „Pro 
svaz a naše 
členy jsou 
relevantní jen 
zadané zakáz-
ky, tedy takové, 
kdy zadavatel 
s dodavatelem uza-
vřou smlouvu o dílo. Není 
směrodatný počet ani objem 
vypsaných tendrů, protože 
cesta od vypsání zakázky 
po uzavření smlouvy je 
velmi dlouhá,“ komentoval 
prezident Svazu podnika-
telů ve stavebnictví Václav 
Matyáš. Vypsané zakázky 
podle něho nemají stavební 
povolení, a není proto jasné, 
kdy stavbaři budou moci 
kopnout do země. 

Stavební firmy se tak ocitly 
v podobně situaci jako za kri-
ze, znovu soutěží i s cenami, 
které sotva pokryjí náklady. 
„Situace je stále kritická. 
I ve významných tendrech se 
objevují cenové nabídky pod 
hranicí reálně očekávaných 
nákladů. Nicméně pokud 
bude i nadále rozhodujícím 

kritériem u státních za-
kázek nejnižší cena, 

tak jsou stavební 
firmy nuceny 

pro získání 
zakázky tlačit 
ceny na nej-
nižší možnou 
hladinu i s ri-

zikem očeká-
vané ztráty,“ 

je přesvědčen 
Tomáš Koranda, 

člen představenstva 
společnosti Hochtief CZ. 

Například v tendru 
na opravu polorozpadlé 
Šlechtovy restaurace v praž-
ské Stromovce magistrát 
původně počítal s cenou ko-
lem 169 milionů korun. Vítěz 
nabídl rekonstrukci za  
101 milionů. Stavbařský svaz 
se obává krachu projektu. 
Vítězná společnost Pracom 
ale tvrdí, že za nabídnutou 
cenu projekt zvládne.  
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Úřady loni  
zadaly veřejné  

zakázky v hodnotě 

92
miliard korun. Znamená  

to meziroční propad  
o více než dvacet  

procent.

Tomáš Stingl

Čeští exportéři začali 
na čínském trhu využívat 
pomoc specialisty z pro-
jektu nazvaného IPR SME 
Helpdesk. „Ta služba je pro 
malé a střední podniky 
z Evropské unie – tedy včet-
ně českých vývozců – zcela 
zdarma,“ upozornil Milan 
Ráž z agentury CzechTrade 
s tím, že mezi českými pod-
niky se o službě dosud příliš 
nevědělo. 

Helpdesk přitom funguje 
pod Evropskou komisí už 
šest let. Jeho pracovníci pů-
sobí přímo v Číně, ovládají 
čínštinu, orientují se po-
drobně v tamních zákonech 
a evropským vývozcům radí 
v oblasti ochrany duševního 
vlastnictví. Rodinné firmě 

Vývozcům do číny 
pomůže bezplatná 
evropská služba

stát trápí stavbaře, 
zadaných tendrů ubývá

Aries z Krkonoš tak napří-
klad pracovník helpdesku 
Reinout van Malenstein 
pomohl při sjednání vývozu 
kompresivních ponožek. 

„Setkali jsme se s ním 
na veletrhu sportovních 
potřeb ISPO v Pekingu. Sám 
na výstavě obchází evrop-
ské firmy a ptá se, s čím 
potřebují poradit. My jsme 
s ním konzultovali mimo 
jiné registraci naší ochran-
né známky na čínském 
trhu,“ popsal Ivo Pikl, který 
vývoz textilky Aries do Číny 
organizuje.

Kromě pomoci přímo 
v terénu nabízí evropský 
projekt také analýzy trhu 
a další informace. Pomoc 
nabízí nejen v Číně, ale také 
v Latinské Americe a jiho-
východní Asii. 

v Motorpalu skončilo 
insolvenční řízení 
Jihlavský Motorpal, který 
zaměstnává 1250 lidí, splnil 
podle Krajského soudu 
v Brně podstatné části re-
organizačního plánu, čímž 
v něm skončilo insolvenční 
řízení. Strojírenská firma 
v něm byla kvůli zadluže-
ní od loňského 18. ledna. 
Majitelem Motorpalu se 
loni stala společnost Moto 
Capital podnikatele Grze-
gorze Hóty.

náramky pro vězně  
dodá Supercom 
Elektronické monitorovací 
náramky pro domácí vězně 
a některé obviněné dodá 
firma SuperCom. Pořízení 
náramků a provoz monito-
rovacího centra vyjde stát 
za šest let na 93 milionů 
korun. O zakázku se v po-
slední fázi ucházelo pět 
zájemců.

dovoz vín z Moldavska 
vzrostl o šest procent 
Téměř 77 tisíc hektolitrů 
vína, meziročně o šest 

procent více, dovezlo loni 
Česko z Moldavska. Je to 
největší import ze všech 
zemí mimo EU. Podle Státní 
zemědělské a potravinářské 
inspekce je kvalita dová-
žených moldavských vín 
vysoce problematická.

Bernard zvyšuje kapacitu

Rodinný pivovar Bernard 
zvětšuje varnu, aby mohl 
vařit až dvojnásobné množ-
ství piva. Ta nynější pra-
covala v letních měsících 
i nonstop. Závod současně 
dokončuje rekonstrukci 
provozu na lahvování piva. 
Celá investice činí sedmde-
sát milionů korun.

zóna v týně nad vltavou 
zaměstná 150 lidí
V Týně nad Vltavou se 
začala stavět páteřní silnice 
v nové průmyslové zóně, 
jejíž první etapa bude ho-
tová v červenci. Město za ni 
zaplatí 14,7 milionu korun. 
V zóně o rozloze zhruba 
třiceti hektarů vznikne  
150 až 200 pracovních míst, 
vytvoří je firmy Tünkers-
-Czech nebo Reweka. /čtk/

Krátce

hLadoVí staVbaři. ve stavebnictví opět nastala nouze o zakázky, u kterých by se hned mohlo 
kopnout do země. Ceny v tendrech tedy znovu klesají. 
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n Nový start-up zamě-
řený na správu financí 
movitějších klientů 
jim díky využití tech-
nologických prvků 
poskytne detailní  
přehled o chování 
jejich investic.

Tereza Zavadilová

Bankéři Lubor Žalman a Jan 
Kubín, kteří řadu let působili 
ve vedení Raiffeisenbank, 
startují nový byznys. Jejich 
start-up Encor Wealth Ma- 
nagement bude spravovat fi-
nance movitějším klientům. 

„Chceme pomáhat lidem 
se správou a investováním 
jejich majetku, což budeme 

doplňovat o technologické 
prvky,“ uvádí Kubín. „Tech-
nologie prostřednictvím 
kvantitativního investičního 

modelu pomůže určit, jak 
správně investovat a vybrat 
produkty, které jsou levněj-
ší, transparentnější a mají 

vyšší výnos. Moderní on-line 
reporting poskytne výrazně 
přehlednější informace, než 
na jaké je většina klientů 
zvyklá, a informace, jak 
vypadá jejich portfolio a jak 
se investice chovají,“ dodává. 
Start-up Encor Wealth Man-
agement přitom zčásti sází 
na fintechové odvětví zvané 
roboadvisory. 

Myšlenka na toto podni-
kání přitom podle Žalmana 
vznikla poměrně prozaicky. 
„Neustále za námi chodí 
nějací bohatí kamarádi či 
klienti Encor Capital Mana- 
gementu, kterým pomůže-
me prodat firmu, a ptají se 
nás, co mají dělat s penězi. 
No a my to nechceme dělat 
po sousedsku, ale pořádně 
a s licencí centrální banky,“ 

vysvětlulje. Tomuto byznysu 
nahrává současné prostředí 
s nízkými úrokovými sazba-
mi. Encor se bude zaměřovat 
na správu majetku movitěj-
ším zákazníkům s hodnotou 
aktiv na zhruba takové úrov-
ni, jakou požadují privátní 
banky. Má ambici zhodnoco-
vat majetek klientů s mno-
hem menším poplatkem 
za správu než tradiční fondy 
na trhu – chce se dostat pod 
jedno procento. 

www.e15.cz | 9 |

Encor hodlá majetek 
klientů zhodnocovat 
s menším poplatkem 
za správu než 
tradiční fondy. Chce 
se dostat pod jedno 
procento.

PlynElektřina PREmobil

Na portál Moje PRE 
můžete

BEZ KRAVATY
Nabídku služeb 

a veškeré informace o svém 
zákaznickém účtu 

zjistíte přímo z domova 
na www.pre.cz

Moje_PRE_inz_E15_225x148.indd   1 03.02.17   16:08
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Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 27. února.

exmanažeři Raiffeisenbank 
rozjíždějí investiční firmu 

brzdou česka 
je byrokracie, 
soudí brusel
Růst české ekonomiky loni 
přes určité zpomalení zů-
stal velmi silný. V analýze 
stavu českého hospodář-
ství to uvedla Evropská 
komise. 

Dokument připomíná, 
že v Česku je nejnižší 
nezaměstnanost z celé 
EU. Zároveň upozorňuje, 
že náklady na penzijní 
a zdravotní systém mohou 
dlouhodobě ohrožovat 
udržitelnost veřejných 
financí. Výši investic v Čes-
ku nepříznivě ovlivňuje 
neefektivita prostředí, 
spojená podle komise 
hlavně s regulací a s admi-
nistrativními překážkami.

Evropská komise zve-
řejnila analýzy hospo-
dářské situace členských 
zemí. Na jaře předloží svá 
konkrétní doporučení jed-
notlivým státům. /čtk/
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n Na dva biliony 
dolarů je odhadováno 
ohodnocení ropného 
gigantu Saudi Aram-
co. O skutečné hod-
notě brzy rozhodne 
burza.

Arsen Lazarevič

Rok 2017 se může do paměti 
akciových investorů zapsat 
zlatým písmem: na burzu by 
totiž měla vstoupit největší 
světová ropná společnost 
Saudi Aramco s tím, že 
odhadovaná emise by měla 
dosáhnout 100 miliard ame-
rických dolarů. Jednalo by se 
tak o největší emisi v historii, 
která by čtyřikrát překonala 
společnost Alibaba Holding, 
za niž investoři vynaložili  
25 miliard dolarů. 

Představitelé Saúdské 
Arábie odhadují, že by burza 
mohla stanovit valuaci celé 
společnosti ve výši dvou 
bilionů dolarů. Jednalo by 
se tak o největší společnost 
světa, která by byla kotová-
na na burze a téměř třikrát 
by překonala společnost 
Apple, kterou trh ohodnocu-

je na přibližně 700 miliard 
dolarů.  Ředitel firmy Amin 
Nasser oznámil, že společ-
nost na burzu vstoupí „velmi 
brzy“, konkrétní datum ale 
odmítl uvést. „Musíme ještě 
odvést hodně práce, než se 
necháme zalistovat,“ uvedl 
Nasser. 

Společnost by mohla 
lákat na vstřícnou politi-
ku vlády k těžbě, stabilní 
ceny ropy a také na nízké 
náklady na těžbu. Podle dat 
WSJ News Graphics vytěží 
Saúdská Arábie jeden barel 
za méně než devět dolarů, 
v případě největšího světové-
ho těžaře Ruska jsou náklady 
více než dvojnásobné.  

Takto velký vstup na burzu 
je zásadní pro realizaci saúd- 
ského Národního transfor-
mačního plánu, který by měl 
modernizovat království 
a umožnit postupný přechod 
ekonomiky zcela závislé 
na nerostných surovinách 
k trvalejším zdrojům hospo-
dářského růstu. Důvodem 
jsou ale také rozpočtové 
problémy státu, který podle 
odhadů analytiků vytvořil 
v roce 2016 rozpočtový deficit 
ve výši 15 procent hrubého 
domácího produktu.

obr míří  
na burzu 

Země množství Kurz

Austrálie 1 19,738

Čína 1 3,737

Dánsko 1 3,635

emu 1 27,020

chorvatsko 1 3,628

Japonsko 100 22,745

kanada 1 19,518

maďarsko 100 8,787

norsko 1 3,065

Polsko 1 6,287

rusko 100 44,468

Švédsko 1 2,853

Švýcarsko 1 25,394

turecko 1 7,135

uSA 1 25,700

velká británie 1 31,992

Kurzovní lístek Čnb Platnost od 22. 2. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

cetv 72,00   0,56 % 

ČeZ 446,00   1,32 % 

erste bank 780,00   -1,80 % 

Fortuna 96,00   1,11 % 

kofola 395,00   -3,45 % 

kb 959,90   -0,11 % 

moneta 86,75   0,41 % 

o2 cr 274,00   -0,36 % 

Pegas 831,60   0,01 % 

Philip mor. Čr 13 408,00   0,19 % 

tmr 680,00 0,00 %

unipetrol 212,80   3,25 % 

viG 617,40   -1,55 % 

Celkový objem (v tisících korun) 731 250

akcie na pražské burze 22. 2. 2017 

Alibaba Holding

Dosavadní největší iPo v historii 

Obor: e-commerce 

Datum vstupu na burzu: 18. 9. 2014 

Objem emise: 25 miliard dolarů

Hodnota akcie při IPO: 68 amerických dolarů

Současná hodnota akcie:  
101,9 amerického dolaru

Obor: bankovnictví

Datum vstupu na burzu: 7. 7. 2010 

Objem emise: 19,228 miliardy dolarů

Hodnota akcie při IPO: 3,2 hongkongského dolaru 

Současná hodnota akcie:  
3,65 hongkongského dolaru

Agricultural Bank of China

Industrial and Commercial 
Bank of China

Obor: bankovnictví

Datum vstupu na burzu:  
18. 10. 2006 

Objem emise:  
19,092 miliardy dolarů

Hodnota akcie při IPO:  
3,07 hongkongského dolaru 

Současná hodnota akcie: 
5,18 hongkongského dolaru

NTT DoCoMo Visa

Obor: telekomunikace

Datum vstupu na burzu: 
22. 10. 1998 

Objem emise:  
18,099 miliardy dolarů

Hodnota akcie při IPO:   
1684 japonských jenů

Současná hodnota akcie:  
2154 japonských jenů

Obor: služby/finance

Datum vstupu na burzu: 
18. 3. 2008 

Objem emise:  
17,864 miliardy dolarů

Hodnota akcie při IPO:  
44 amerických dolarů  

Současná hodnota akcie: 
87 amerických dolarů
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německá energetika vykázala za loňský rok čistou ztrátu 5,7 miliardy 
eur kvůli rozsáhlým odpisům. Ztráta prudce stoupla, předloni firma 
prodělala jen 170 milionů eur. Společnost také nevyplatí dividendu. 

airbus

Čistý zisk evropského výrobce letadel se loni propadl o 63 procent 
na 995 milionů eur kvůli přetrvávajícím problémům s projektem letadla 
A400m. tržby společnosti stouply o tři procenta na 66,5 miliardy eur. 

Lloyds 

britská finanční společnost vykázala za rok 2016 nejvyšší zisk před 
zdaněním za deset let, který se více než zdvojnásobil na 4,2 miliardy 
liber (téměř 135 miliard korun). banka zvýšila roční dividendu  
o 11 procent na 3,05 pence. 

accorhotels

největší evropská hotelová společnost vykázala za loňský rok rekordní 
provozní zisk 696 milionů eur. Pomohla restrukturalizace a vysoká 
poptávka v německu a británii, která vykompenzovala slabý výkon ve 
Francii. /čtk/

výsledky
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n Majetek ruského 
prezidenta může 
podle nejodvážnějších 
odhadů dosahovat až 
200 miliard dolarů.

Arsen Lazarevič

Bývalý šéf Microsoftu Bill 
Gates, u kterého časopis For-
bes odhaduje majetek ve výši 
86 miliard dolarů, není 
nejbohatší člověk na světě. 
Překonává ho totiž současný 
vládce Ruska Vladimir Pu-
tin. Výše jeho majetku se sice 
liší v závislosti na tom, kdo 
ho odhaduje, poslední data 
nicméně svorně hovoří o pře-
konání hranice 85 miliard. 

Jako jeden z prvních 
odhadl Putinův majetek 
kremelský poradce Stanislav 
Bělkovskij v roce 2007, který 

ho stanovil na 40 miliard 
dolarů. V roce 2012 pak Běl-
kovskij zvýšil svůj propočet 
Putinova majetku na sedm-
desát miliard dolarů. 

Na majetkové poměry 
ruského prezidenta 
v roce 2016 se 
ve své relaci 
minulý týden 
podíval 
také známý 
politický 
komentátor 
John Oliver, 
který odhadl 
Putinův majetek 
až na 85 miliard 
dolarů. Vycházel na-
příklad z informací o tom, že 
Putin vlastní 58 letadel a vr-
tulníků společně s dvaceti 
paláci a rekreačními objekty 
včetně miliardového domu 
u Černého moře. 

Nejodvážnější odhad pak 
v půlce února představil 
ředitel fondu Hermitage 
Capital Management Bill 
Browder. „Domnívám se, že 

majetek Putina dosahuje 
200 miliard dolarů. 

Po čtrnácti letech 
jeho vlády 

nebyla spousta 
peněz, která 
se v zemi vy-
tvořila, utra-
cena na školy, 

silnice či 
nemocnice. 

Všechny peníze 
jsou na švýcar-

ských bankovních 
účtech a v hedgeových fon-
dech, které spravují Putinovi 
kumpáni,“ uvedl. Browder 
přitom býval největším 
zahraničním investorem 
v Rusku.

Putin má být nejbohatší 
člověk na světě

Politika tíží 
euro

 
Vstup do nového roku se 
evropské ekonomice vydařil. 
Naznačuje to celá řada měsíč-
ních předstihových indikátorů 
včetně indexu nákupních 
manažerů (PMI), který měří 
náladu v průmyslových fir-
mách a v sektoru služeb. 

Optimismus přichází nejen 
z Německa, ale i z dalších států 
eurozóny. Výsledkem je nejvyš-
ší hodnota PMI za posledních 
pět let. Čísla za první dva 
měsíce letošního roku indikují, 
že by si oproti předchozímu 
kvartálu hospodářství eurozó-
ny mohlo během prvního čtvrt-
letí připsat 0,8 procenta. To 
by znamenalo zdvojnásobení 
mezičtvrtletního tempa růstu. 
Přes tyto optimistické zprávy 

ale euro vůči dolaru v dosa-
vadním průběhu únorového 
obchodování ztrácí. Od ma-
xima z počátku února již více 
než tři procenta. Samozřejmě 
že pohyb můžeme částečně vy-
světlit posilováním dolaru z ti-
tulu očekávaného zvyšování 
dolarových úrokových sazeb. 
Nicméně takovéto vysvětlení 
je nedostačující. Euro totiž 
neztrácí pouze proti zeleným 
bankovkám, ale i proti dalším 
významným měnám zemí G10.

Společné evropské měně 
neprospívá nejistota souvisejí-
cí s nadcházejícími parlament-
ními volbami v Nizozemsku 
a blížícími se prezidentskými 
volbami ve Francii. Šance 
na úspěch sil, které chtějí vyvo-
lat referenda o odchodu z EU 
a eurozóny, vede investory 
ve světle výsledku loňského 
referenda ve Velké Británii 
k opatrnosti. Pro nadcházející 
týdny a měsíce tak bude euro 
na devizovém trhu hledat 
podporu velmi těžko.

 
autor je ekonomem komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

Odhady
o výši Putinova 

majetku hovoří o

75 až 200
miliardách
amerických

dolarů.
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německo chce zrychlit 
deportace imigrantů
n Nový zákon umož-
ní úřadům kontrolo-
vat mobilní telefony 
a SIM karty uprchlí-
ků a počítá i s nasaze-
ním elektronických 
náramků.

Návrh zákona, který usnad-
ní deportace neúspěšných 
žadatelů o azyl do jejich 
vlasti, včera schválila 
německá vláda. Na jeho 
znění se přede dvěma týdny 
dohodla se zástupci spolko-
vých zemí.

Do Německa za poslední 
dva roky přišlo na 1,2 mi- 
lionu běženců, do vlasti 
se ale vrátila jen část těch, 
kteří v Německu nemají 
nárok na azyl ani na jinou 
formu právní ochrany. Loni 
jich asi 55 tisíc odešlo dob-
rovolně a dalších 25 tisíc 

bylo deportováno. Le-
tos chce spolková vláda 
výrazně zvýšit počty obou 
skupin.

Přispět k tomu má právě 
schválený návrh, který 

podle všeho bez problémů 
projde také parlamentem. 
Do budoucna má díky 
němu být jednodušší vzít 
do vazby před vyhoštěním 
cizince, kteří mohou pro 
Německo představovat 
nebezpečí. Ty, u nichž je 
vážný zájem na deportaci, 
bude také možné sledovat 
pomocí elektronických 
náramků.

Spolkový úřad pro 
migraci a uprchlíky navíc 
získá pravomoc zkont-
rolovat mobilní telefony 
a SIM karty uprchlíků, aby 
mohl ověřit jejich identitu. 
Podle některých odhadů 
by takové opatření mohlo 
dopadnout na desítky tisíc 

běženců. Zásadní výhra-
dy k němu má mimo jiné 
opoziční strana Levice, 
podle níž jde o nepřiměřený 
zásah do soukromí.

V Německu bylo na konci 
loňského roku více než 
207 tisíc migrantů, kteří 
by se měli vrátit do země 
původu. Zhruba tři čtvrtiny 
z nich dostaly od německých 
úřadů odklad, takže nemu-
sejí vycestovat okamžitě.

Německá vláda se 
odmítnuté žadatele o azyl 
k návratu do vlasti snaží 
motivovat i finančně. V le-
tošním roce chce na pod-
poru dobrovolných návratů 
dát dohromady 90 milionů 
eur. /čtk, hý/

n Amnesty Internati-
onal varuje německé 
úřady před přehmaty.

Vyhošťování afghánských 
uprchlíků z Německa zpět 
do jejich vlasti je kvůli 
nebezpečím v zemi ne- 
oprávněné. Uvedla to včera 
mezinárodní organizace 
na ochranu lidských práv 
Amnesty International (AI). 
Proti deportacím afghán-
ských imigrantů zpět do je-
jich vlasti demonstrovalo 

v minulých dnech v Berlíně 
a Düsseldorfu několik tisíc 
osob. 

„Situace v Afghánistánu 
se loni znovu výrazně zhor-
šila,“ řekl generální tajem-
ník AI v Německu Markus 
Beeko. Deportace do nási-
lím zmítané středoasijské 
země jsou proto z hlediska 
lidských práv nepřijatelné.
„V Afghánistánu jsou v růz-
né době různá místa různou 
měrou nebezpečná,“ dodal 
s tím, že posouzení hrozeb 

může u každého jednotlivce 
vypadat jinak.

Ministr vnitra Thomas de 
Maizière však od vyhošťo-
vání do relativně stabilních 
oblastí Afghánistánu ustou-
pit nechce. Úřady se snaží 
zvládat přívaly uprchlíků 
urychlením procesu udě-
lování azylu pro žadatele, 
kteří mají velkou naději jej 
získat, hlavně uprchlíky 
před občanskou válkou 
v Sýrii. Stejně tak Němci 
uspíšili proces vyhošťování 

těch, kteří naopak mají 
jen mizivou šanci, že azyl 
dostanou. Jde třeba o lidi, 
kteří utekli z ekonomických 
důvodů z Balkánu.

Afghánci se ocitli kdesi 
uprostřed, když některé 
části země byly prohlá-
šeny za bezpečné, a jiné 
nikoli. Německé úřady jich 
doposud určily k deportaci 
jen málo, více Afghánců se 
dobrovolně nechalo pře-
svědčit k návratu výměnou 
za finanční podporu. /čtk/

ai: afghánci potřebují individuální přístup

Přísnější 
dozoR. nová 
opatření umožní  
kontrolovat mobilní 
telefony a Sim karty 
uprchlíků a v někte-
rých případech po-
čítají také s nasaze-
ním elektronických 
náramků.

islamisticko-teroristické zázemí se v německu za poslední dva 
měsíce rozrostlo o čtyři stovky osob. upozornil na to šéf němec-
ké civilní kontrarozvědky Hans-Georg maassen. „k lidskému 
potenciálu islamisticko-teroristické scény tak nyní řadíme zhruba 
1600 osob,“ řekl. v německu má trvalý pobyt zhruba 570 islamistů, 
u nichž existuje podezření, že mohou spáchat závažný politicky mo-
tivovaný zločin. na začátku února to uvedl Spolkový kriminální úřad. 
maassen zdůraznil, že německo čelí pokračující hrozbě teroristické-
ho útoku. „musíme přiznat, že už nežijeme v normálním stavu.“

islamistická 
základna se rozrůstá obchodní pakt 

podepsalo 
112 zemí světa
Dohoda o usnadnění meziná-
rodního obchodu (TFA) včera 
vstoupila v platnost, ratifi-
koval ji potřebný počet zemí. 
Dohoda, která zjednoduší 
celní procedury po celém 
světě, by podle generálního 
tajemníka Světové obchodní 
organizace Roberta Azeveda 
měla zvýšit globální obchod 
až o bilion dolarů. „TFA je 
největší reformou globálního 
obchodu v tomto století,“ 
prohlásil Azevedo. Dohoda 
by podle odhadů měla snížit 
průměrné obchodní náklady 
o 14,3 procenta. Těžit by z ní 
měly především rozvíjející se 
země. Azevedo uvedl, že vče-
ra obdržel ratifikace dohody 
od Rwandy, Ománu, Čadu 
a Jordánska. Dohodu tím 
pádem ratifikovalo 112 zemí, 
podmínkou pro její platnost 
přitom byla ratifikace ve 
110 zemích. /čtk/

rakušané zkreslili data 
a dostali za to pokutu

Rakousko bude muset zapla-
tit Evropské komisi pokutu 
29,8 milionu eur za zkreslení 
statistických údajů, jichž se 
dopustily správní orgány 
spolkové země Salcbursko 
o svém veřejném dluhu 
za roky 2012 a 2013 a zadlu-
žení v letech 2008 až 2012.

Člen Wildersovy ochranky 
vynášel informace
Nizozemská tajná služba 
suspendovala svého pří-
slušníka z týmu chránícího 
šéfa tamních nacionalistů 
a antiislamistů Geerta Wil-
derse. Agent je podezřelý, že 
poskytoval utajené bezpeč-
nostní informace neupřesně-
né kriminální organizaci.

Služba dobrovolných 
záloh Slováky neláká
Slovenská vláda schválila 
návrh na zvýšení odměny 
pro absolventy dobrovolné 
vojenské služby. Návrh při-
pravilo ministerstvo obrany 
s cílem zatraktivnit projekt, 
do nějž se zatím přihlásilo 
jen 129 lidí. /čtk/
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n Průzkumy vede Le 
Penová, ale v druhém 
kole volby je vše jinak.

Hlavní osobnost francouz-
ských centristů François 
Bayrou včera podpořil 
prezidentského kandidáta 
Emmanuela Macrona, jehož 
šance na vítězství v nad-
cházejících volbách se tak 
podle francouzských médií 
výrazně zvýšila. Bayrou, 
který sloužil v pravico-
vých vládách a kandidoval 
v minulých prezidentských 
volbách, věří, že jeho aliance 
s centristou Macronem bude 
ku prospěchu Francie.

Šéf nové centristické stra- 
ny Vpřed Macron, který byl 
kdysi socialista a do loňska 
ministr v levicové vládě, 
podle nejnovějších průzku-
mů těsně soupeří o postup 

z prvního kola 23. dubna 
do rozhodujícího duelu 
7. května s kandidátem 
umírněné pravice Françoi-
sem Fillonem. Tandem 
Macron–Bayrou může být 
pro Fillona zničující, míní 
komentátoři.

Macronovi navíc slíbil 
svou podporu i François de 
Rugy, který jako „zelený kan-
didát“ neuspěl v primárkách 

levice a váže na sebe kolem 
dvou procent voličů.

Jasný postup do druhého 
kola se dává šéfce krajní 
pravice Marine Le Penové, 
které se předvídá 26 procent 
hlasů. Macron a Fillon se 
nyní podle anket oba těší 
přízni kolem 21 procent 
voličů. Po rozhodnutí šéfa 
centristické formace MoDem 
Bayroua, který v minulých 
volbách získal téměř 10 pro- 
cent hlasů a nyní se mu při-
suzuje asi šest procent hlasů, 
se poměr sil nejspíš změní.

Boj o druhé postupové 
místo je o to zajímavější, 
že Fillon i Macron by podle 
průzkumů v druhém kole 
jasně porazili Le Penovou. 
Proti vítězství kandidátky 
krajní pravice by totiž hlaso-
vali i voliči stran, kteří jinak 
Fillona či Macrona nepodpo-
rují. /čtk/

macron má bayrouovu 
podporu a je favoritem

Vzpomínky 
významné Češky 

Elišky Haškové Coolidge

nejen na život 
v Bílém domě

významné Češky 
Vzpomínky 

významné Češky 

Elišky Haškové Coolidge

nejen na život 

Elišky Haškové Coolidge

262633/206 inzerce

Nemusí být
Potravinový cirkus, jak se dnes 
o něm mluví v Maďarsku, už 
Češi znají. Jde o podezření 
na rozdílnost kvality potravin 
z téhož zdroje v rakouských/ 
/německých obchodech na jed-
né straně a na regálech maďar-
ských obchodníků na straně 
druhé. Ministerstvo zeměděl-
ství v té věci nařídilo širokou 
prověrku. Desítky inspektorů 
maďarského Úřadu pro biolo-
gickou bezpečnost potravinové-
ho řetězce již týdny porovnávají 
desítky druhů poživatin, u nichž 
vzniklo podezření, že pro 
maďarský trh byly zhotoveny 
z méně kvalitních surovin.

A zatímco kontroloři kontro-
lují, politici politizují. Ti decent-
nější jsou rozhořčení, například 
státní tajemník ministerstva 

zemědělství Róbert Zsiga mluvil 
o nepřípustném dvojím metru. 
Silnější slova ale použil šéf úřa-
du vlády, ministr János Lázár: 
„Nadnárodní potravinářské fir-
my prodávají Maďarsku smetí, 
což je děsivé a bezprecedentní.“

Některá média pátrají, proč 
aféra vzplála právě teď, když 
rozsáhlá zpráva o rozdílné 
kvalitě zboží pro západní a vý-
chodní trhy vyšla už téměř před 
třemi roky. Že by měla odvést 
pozornost od jiných palčivých 
témat současnosti, jako je na-
příklad očekávaný debakl vlády 
s kandidaturou na uspořádání 
olympiády 2024? Znějí však 
z tohoto sboru i jiné hlasy, jež 
v současném nadšení politiků 
pro kvalitu potravin našep-
távají otázku: Je maďarské 
zboží lepší než to „nekvalitní“ 
z dovozu? Nemusí být, má jasno 
konzervativní opoziční deník 
Magyar Nemzet a dodává: „Řek-
něme to konečně nahlas, aniž 
bychom byli vzápětí označeni 
za vlastizrádce.“ 

autor je spolupracovníkem redakce

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek



Zákon, který 
neměl vůbec 
vzniknout
Je dobojováno. Ústavní soud 
zamítl návrh zrušit část 
novely zákona o hazardních 
hrách, která se týká bloko-
vání internetu. Ministerstvo 
financí zvítězilo. 

Argumenty Ústavní-
ho soudu jsou poklidné 
a rozumné. Internetový 
hazard má vážné společen-
ské důsledky a je třeba mu 
bránit. Blokování hazardu 
není totéž co cenzura a jeho 
provozování není totéž co 
uplatnění práva na svobodu 
projevu. Proti rozhodnutí 
o blokaci konkrétního webu 
se lze odvolat k soudu tak 
jako proti každému jinému 
správnímu řízení. Posky-
tovatelé připojení mohou 
nést odpovědnost nanejvýš 
za „podíl na protiprávním 
stavu“, takže se nemusejí bát 
trestů.

Zní to dobře. Zhruba jako: 
„Neboj se toho pejska, ne-
kouše. A i kdyby, je očkovaný. 
A když skončíš v nemocnici, 
zaplatí to pojišťovna.“

Ústavní soud, jsa vrchol-
nou a slovutnou institucí 

našeho ústavního systému, 
vychází z nevysloveného, 
a možná až podvědomého 
předpokladu, že žijeme ve 
slušné zemi, kde se ctí nejen 
litera, ale i duch zákona. 
Kde je zvůle moci vzácnou 
výjimkou, a dojde-li k ní, 
postižený se dovolá nápravy. 
Jestli v takové zemi skutečně 
žijeme, je věc názoru a mo-
mentální zkušenosti každé-
ho z nás. Jisté však je, že v ní 
nemusíme žít věčně. Poměry 
u nás a v Evropě jsou teď 
všechno, jen ne stabilní.

Když se loď zmítá na vl-

nách, bývá rozumné vše 
uvolněné přivázat, aby to 
nespadlo přes palubu či ně-
koho nepraštilo přes hlavu. 
Do potenciálně nevalných 
časů – opravdu netušíme, 
kdo tu bude za pár let vlád-
nout, jakými zásadami se 
bude řídit, pod jakým vlivem 
bude – by snad bylo lépe mít 
zákony zdrženlivé; takové, 
které moci spíš svazují ruce.

Lumpové nahoře si je pak 
přece snadno změní, zní 
námitka. Ano, ale budou to 

muset udělat sami, nebudou 
se moci bránit tím, že použí-
vají, co tady bylo už dávno. 
Poctivě nutno připustit, že 
zrovna novela hazardního 
zákona asi velkou škodu 
nenadělá – sama o sobě. Ale 
je to drobná skulina, kterou 
lze zdůvodnit hrubší zásahy. 
Ústavnímu soudu nemá  
smysl spílat, těžko mohl 
v daném kontextu rozhod-
nout jinak. Ta ustanovení 
vůbec neměla vzniknout.

A nevznikla by, kdyby stát 
víc rozuměl technologiím, 
méně se jich bál a pokládal 
je skutečně za svou prioritu. 
Kdyby existovala reálná 
spolupráce a důvěra mezi 
vládou a technologickou 
komunitou. Kdybychom měli 
hi-tech lobby, jež by dovedla 
věci poslancům a úředníkům 
přesvědčivě vysvětlit. Vím, 
že se opakuji, tuhle větu 
jsem už zde psal vícekrát, ale 
nešť, je klíčová.

A také: kdyby se na velkou 
část hospodářských aktivit 
nehledělo už předem s nedů-
věrou. Kdyby u nás nepře-
vládala mentalita, že jsme 
všichni jaksi předem pode-
zřelí a přísnost je na místě. 
Tohle už bohužel nemůžeme 
vyčítat vládě a parlamentu, 
ti v tom ohledu v zásadě 
plní zadání většiny národa 
– možná ne velké většiny, 
ale přece většiny. Po volbách 
bude ostatně možno v této 
úvaze zajímavě pokračovat.

autor je analytikem it

Komentář

Petr Koubský

Argumenty ústavních 
soudců jsou poklidné 
a rozumné. Vycházejí 
z toho, že žijeme  
a budeme žít ve 
slušné zemi.
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Tvář dne 

 Ta data slouží hlavně k ověření 
jejich identity a státní příslušnosti. 
Neslouží k zásahům do jejich 
soukromí,
řekl o návrhu kontrolovat mobilní 
telefony žadatelů o azyl německý 
ministr vnitra thomas de maizière 
str. 12
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Glosa

Lesk a bída široké shody
Včerejšek byl dnem netradičních spojenectví. Celkem 
jasně ukázal, že politická shoda napříč jindy znesváře-
nými stranami může být vítaným přínosem, nikoli ovšem 
nevyhnutelně. Hezké to bylo, když se ráno sešli předsta-
vitelé sedmi parlamentních stran a podepsali se pod spo-
lečné prohlášení, které vymezuje základy české pozice při 
jednáních o brexitu. Méně hezký pohled byl ovšem o pár 
hodin později na jednání sněmovny.

Tam se vytvořila pozoruhodná koalice komunistů, socia-
listů a ODS, která s pomocí lidoveckého návrhu roztrhala 
na kusy zákon o registru smluv. To roztrhání ještě není 
definitivní – vykleštěnou verzi navrženou sněmovnou 
projedná Senát, a pokud ji vrátí, začne boj znovu, protože 
sněmovní většina byla velmi těsná. Byla to na každý pád 
nehezká ukázka toho, co se semele, když se poslanecká 
iniciativa zvrhne v neúprosný lobbistický boj za mnoho 
velmi dílčích zájmů. Jestli sněmovní verze vejde v platnost, 
zůstane ve sbírce zákonů místo registru smluv tristní 
pahýl jako smutný pomníček této řeže.
 Martin Čaban
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národní divadlo uvede přes dvacet premiér

Pro svoji 135. sezonu připravuje Národní divadlo 21 premiér. 
Je to počet odpovídající posledním letům, přestože divadlu 
chybí jedna z jeho scén, která hraje v náhradních prostorech. 
Na repertoáru také zůstane dosavadních 56 inscenací. Mezi 
sedmi premiérami na činoherní scéně plánuje divadlo novou 
Maryšu či Fausta. Opera chystá devět premiér. Ke stému 
výročí vzniku Československa nastuduje i Smetanovu Libuši.

velký knižní čtvrtek nabídne patnáct nových titulů

Patnáct novinek napříč žánry, které organizátoři pova-
žují za výběr toho nejzajímavějšího z jarního knižního 
trhu, nabídne 16. března Velký knižní čtvrtek. Na pultech 
knihkupců se objeví jména jako Mariusz Surosz, Lenka 
Horňáková-Civade, Jozef Kollár nebo Petr Bergmann. 
Jedenáctý ročník akce bude mít opět na programu i víken-
dová setkání s autory.

v Paříži začala výstava fotografií Josefa koudelky

V pařížském Centru Georgese Pompidoua začala výstava 
světově proslulého českého fotografa Josefa Koudelky, 
první ve francouzské metropoli po téměř třiceti letech. 
Expozice otevřená do 22. května je věnována zejména jeho 
fotografickému souboru z emigrace Exily z let 1968 až 
1984, který jeho autor loni centru daroval, ale také dosud 
nezveřejněným autoportrétům. /čtk, duk/

Krátce

n Do českých kin jde 
další oscarový kan-
didát Lion bažící po 
přízni diváků i filmo-
vých akademií včetně 
té americké.

Iva Přivřelová

Některé filmy mají touhu po 
Oscarech vepsanou v očích 
pohledných herců lesk-
noucích se slzami, v hudbě 
přesně navádějící divácké 
emoce a v krásných záběrech 
kamery plných měkkého 
svitu slunce. Jeden takový 
film se jmenuje Lion neboli 
česky Lev.

Sázka na přívětivost 
mu vyšla. Poté, co snímek 
nadchnul publikum na festi-
valu v Torontu, získal i šest 
nominací na Oscary udělova-
ných tuto neděli, včetně té za 
nejlepší film. Nejspíš proto, 
že kromě přímočarých osca-
rových pastiček obsahuje 
i záblesky realistického ro-
dinného a sociálního drama-
tu. K tomu v něm dobře hraje 
Nicole Kidmanová i rozto-

milý malý indický chlapeček 
Sunny Pawar.

Lion převypravuje skuteč-
ný příběh Sarooa Brierleyho, 
jenž v pěti letech omylem 
nastoupil do vlaku, který ho 
odvezl z domova do tisíce 
kilometrů vzdálené Kalkaty. 
Tam ve filmu zažije řadu dic-
kensovských dobrodružství, 
než se ho ujme hodná rodina 
z Austrálie.

Filmový Saroo nový život 
snáší dobře – než na vysoké 
zjistí, že existuje Google 
Earth, a znovu se ztratí své 
nové rodině v obsesivním 
plánu najít svůj původní 
indický domov.

Celovečerně  debutující 
Garth Davis se odvážně 
inspiroval animákem Vall-I 
a chtěl natočit málomluvnou 
univerzální odyseu o hledání 
domova. V první polovině se 
tak nemluví anglicky 
a nehrají v ní ohlášené hvěz-
dy. Anabáze malého ztra-
cence nicméně připomíná 
mnoho podobných dramat 
poukazujících na chudobu 
a zneužívání dětí.

V druhé půli se pak námět 
na takzvaný lidsky hřejivý 

oscarová naděje mezi 
dramatem a dojákem

Lion

(melodrama, Austrálie/uSA/británie, 
118 minut)
Režie: Garth Davis
hrají: Sunny Pawar, nicole 
kidmanová, Dev Patel
Premiéra: 23. února
hodnocení: 50 %

maRiLyn nechybí. v Praze v Galerii GoaP byla včera otevřena výstava věnovaná zakladateli 
pop-artu a guruovi výtvarného umění se slovenskými kořeny andymu Warholovi. nechybějí ani 
slavné variace potrétu herecké hvězdy marilyn monroe.  Více na e15.cz

WaRHol v PRaZE
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příběh do časopisu zbytečně 
roztahuje na hodinu pomocí 
dlouhých scén, v nichž musí 
hrdina – nyní s tváří Deva 
Patela, hvězdy mnohem 
vynalézavějšího Milionáře 
z chatrče – vnitřně trpět, 
řešit svou identitu, případně 
prožívat jiné velké emo-
ce. Přestože jeho dospělá 
osobnost není dostatečně 
přesvědčivě vykreslená.

Film zůstal rozpolcený 
mezi dvěma identitami – tou 
vypočítavého oscarového do-
jáku, který jde divákům po-
hodlně naproti, a drásavější-
ho, umělečtějšího dramatu. 
Díky tomu není nesnesitelně 
manipulativní, ovšem ani 
neposkytuje upřímnou emo-
cionální katarzi.

autorka je spolupracovnicí redakce

Petr Frinta

Dvojice producentů 
Rob Garza a Eric Hilton 
vystupuje pod hlavičkou 
Thievery Corporation 
od poloviny devadesá-
tých let. Její typický zvuk 
spoluutvářejí prvky reggae, 
dubu, acid jazzu, hip-hopu 
a nesčetných inspirací ze 
světa world music.

Tři roky starému albu 
Saudade vévodila brazilská 
bossa nova, hostující zpě-
vačky a nostalgické nálady. 
Zachována na něm zůstala 
mnohovrstevná produkce, 
mísící programované party 
se živou rytmikou a nástroji.

Již v loňském rozhovoru 
pro deník E15 sliboval Rob 
Garza novinku ve zna-
mení návratu k „černým“ 
kořenům. Album tak znovu 
rezonuje především dub 
a reggae a část skladeb 
je poctou jeho klasické 
podobě.

Po zcela apolitickém 
Saudade se ale vrací i silně 
angažovaný podtext. Kli-
pová Letter to the Editor 
s hostující Raquel Joneso-

vou je zprávou o neutěšené 
politické a sociální situaci 
v domovině reggae Jamajce, 
kde byla nahrávka poříze-
na. Stejně závažná poselství 
nesou i písničky další.

Mezi hosty se objevují 
staří známí jako trojice 
zpěvaček ze Saudade nebo 
raper Notch proslavený zřej-
mě nejznámějším singlem 
kapely Amerimacka, ale 
oživují ji ti méně věhlasní.

Podobně jako britští 
Leftfield nehledají Garza 
s Hiltonem známé tváře, ale 
autentický otisk osobnos-
ti, respektive dění, jazyka 
a umění ulice, což The 
Temple of I & I dodává roz-
poruplný charakter.

Na jedné straně stojí zá-
važné sdělení a silný osobní 
vklad. Na druhé ale nepře-
kvapivý či objevný hudební 
obsah a až sterilní produkce.

autor je spolupracovníkem redakce

thievery corporation 
se vrací ke kořenům

thievery corporation  
– the temple of i & i

Vydal: eSl music
hodnocení: 70 %

http://magazin.e15.cz/kultura/startuje-pribeh-o-tom-jak-se-andrew-warhola-stal-andy-warholem-1329100
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Před staRtem. 
Zaměstnanci galerie 
Crone v madridu 
instalují dílo, s nímž 
tam přijel na meziná-
rodní veletrh součas-
ného umění aRCo 
rakouský umělec 
Clemens Krauss.

Polský start-up In utero 3D 
umí – jak název štětínské 
firmy prozrazuje – vytvořit 
globální technologii na 3D 
tisk plodu. Nápad byl původ-
ně určen především pro slepé 
rodiče, kteří nevidí na ultra-
zvukový snímek nenaroze-
ného dítěte. O plastické zvěč-
nění plodu má však zájem 
i mnoho vidících rodičů – byť 
je výsledek pro cizí lidi spíše 
trochu strašidelný. Replika 
tohoto podnikatelského 
modelu se objevila na českém 
trhu, plastika plodu stojí přes 
tisícovku. 

Ovšem 3D technologií nic 
nekončí. Manžel těhotné 

Finky, kreativní ředitel vizio-
nářské firmy Adventure Club 
Samuli Cantell,  ve spolupráci 
s Aava Medical Centrum a GE 
letos vytvořil 4D snímek ne-
narozeného dítěte. Za pomoci 
speciál- 
ních brýlí rodiče vidí holo-
gram nenarozené dcery v pro-
storu v ultrazvukové virtuální 
realitě. Rodiče si mohou plod 
prohlédnout ze všech stran. 

Pro těhotné ženy vznikají 
ale i mnohem prozaičtější 
zlepšováky. Například japon-
ská taxislužba KM Taxi za-
vedla v Tokiu speciální služby 
pro nastávající matky. Nejde 
prý jen o to bezpečně dopra-

vit matku k lékaři či domů, 
řidiči jsou navíc speciálně 
vytrénováni v péči o těhot-
né, umějí poskytnout první 
pomoc a v autě jsou k dispo-
zici ručníky i podložky, kdyby 
matce praskla voda.

Start-up Libero BabyBuzz 
sází na aktivní otce. Vyvinul 
chytré náramky, které nosí 
oba rodiče. Otec je pomocí 
bluetooth zařízení v mobilech 
partnerů propojen s matkou 
a prostřednictvím jejího 
náramku cítí – ve stejný oka-
mžik s matkou – když se dítě 
pohne či kope. 

Zkoumání ještě nenaro-
zeného dítěte je vůbec velký 

trend. Modoo se označuje 
za nejmenší monitorovací za-
řízení plodu na světě. Funguje 
na bázi vysokých frekvencí 
a matka pomocí něj může 
sledovat srdeční tep i pohy-
by dítěte, aby prý věděla, že 
těhotenství probíhá hladce. 

Sound Begginnings sází 
na to, že plod chce matku 
slyšet. Zařízení vypadá jako 
kýlní pás s reproduktorem 
a sluchátky, matka pomocí 
něj může pouštět nenarozen-
ci hudbu, může pro něj nahrá-
vat i MP3 vzkazy od příbuz-
ných, kteří nejsou těhotenství 
přítomni a chtějí, aby dítě 
slyšelo jejich hlas. /tzv/

těhotenství ve věku technologií
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